
Vážené hasičky, vážení hasiči, milí hosté! 
 

V úvodu mé dnešní zprávy mi dovolte poblahopřát všem Martinům, kteří dnes 

slaví své jmeniny a také Vám všem, kteří buď dnes nebo v nejbližších dnech 

oslavíte své narozeniny především pevné zdraví, spoustu dobré nálady a štěstí. 

Je to téměř na den přesně rok, kdy jsme se společně sešli v Druztové a pak 

následně jsme zhodnotili celý rok 2022 v březnu letošního roku v Hromnici. Od té 

doby uběhlo několik dnů a měsíců, které byly pro nás dobrovolné hasiče na 

okrese Plzeň – sever opravdu a doslova nabité akcemi a soutěžemi na všech 

úrovních – a to je z mého pohledu velmi dobře, že se opět naplno rozběhla 

veškerá naše činnost. 

Celospolečenská situace a také ta ekonomická není pro nikoho dvakrát příznivá, 

stejně tak je tomu i u nás hasičů. Přesto jsem přesvědčená, že to prozatím, 

zdůrazňuji to slovo prozatím, pořád ještě zvládáme. Na tomto místě patří 

poděkování největšímu podporovateli, kterým je náš Plzeňský kraj za finanční 

pomoc a také Vám všem, kteří svou veškerou činností podporujete dobré jméno 

nás, dobrovolných hasičů. 

A nyní bych Vás seznámila s činností výkonného výboru. Jednání se konala podle 

plánu práce a dle pracovních a časových možností jednotlivých členů byla jednání 

usnášeníschopná. Veškeré zápisy včetně usnesení z těchto jednání jsou 

pravidelně zveřejňovány na webových stránkách našeho okresního sdružení tak, 

abyste Vy, široká členská základna měli přehled o veškerém dění, včetně toho, jak 

tzv. vypadá hospodaření. A co je také důležité, abyste měli také přehled o tom, 

jak který člen za Váš okrsek pracuje – bohužel, tady je na místě mé vyjádření 

nespokojenosti. Někteří zvolení funkcionáři mají dost chabou docházku nejen na 

jednání, ale také se neúčastní okresních akcí. A bohužel tohle platí jak o některých 

členech výkonného výboru, tak i o zvolených členech odborných rad. Tohle mě 

moc mrzí, ale Vy, kteří mě znáte víte, že nikoho do ničeho nenutím – ale, pokud 

se nechám zvolit do funkce – a to jakékoliv, vždy přijímám zodpovědnost. Na 

společném jednání výkonného výboru se starosty okrsků v září v Heřmanově Huti 

jsem o tomto problému dost otevřeně mluvila. Nevím, co je špatně, co dělám já 

a vedení našeho okresu – promiňte mi to slovo tak „blbě“, že se do společných 

aktivit okresního sdružení mnohým nechce…navrhla jsem, aby se toto projednalo 

na okrskových aktivech a přijalo se takové opatření, které pomůže do budoucna 

tohle všechno zlepšit…zatím se nic závratného nestalo a neděje, tak uvidíme, co 

nám následující dny, týdny a měsíce přinesou – zda stagnaci nebo zlepšení. Přála 

bych nám všem to druhé!!!  



Dva roky uplynou jako voda v řece a budeme všichni stát před novými volbami, a 

to na všech úrovních, myslete na to již dnes a hledejte mezi sebou takové členy, 

kteří umí, kteří mají chuť pracovat a vykonávat dobrovolné funkce s láskou a 

úctou k tradicím, ty hasičské jsou opravdu zavazující již téměř 160 let!!! 

 

Vážení, 

se svými hodnotícími zprávami dnes před Vás předstoupí jednotliví vedoucí 

odborných rad, nebudu tedy podrobně hovořit o jednotlivých úsecích činnosti. 

Jen mi dovolte, abych se okrajově zmínila o úspěších našich sportovců z řad 

mladých hasičů, dorostu i dospělých.  

Mladým hasičům a dorostu se na našem okrese tradičně daří – ne jinak tomu bylo 

i v téměř uplynulém roce. Mladí hasiči z Horního Hradiště získali celkové 3. místo 

na MČR, které se konalo koncem června v Novém Jičíně, dorostenky z Úněšova 

se na MČR dorostu v Domažlicích staly vicemistryněmi České republiky. 

S čím se ovšem dvakrát chlubit nemůžeme je neúčast dospělých sportovců jak 

z řad mužů, tak žen nejen na okresní, ale i krajské úrovni. V letošním roce se na 

vrcholné soutěže neprobojoval žádný tým – a ani na okresním kole, které se 

konalo koncem května v Manětíně nebyl v požárním sportu kromě mužů ze 

Stýskal, Obory, Žebnice a žen z Úněšova NIKDO. Když si v souvislosti s tímto 

vzpomenu několik let zpátky, a udělám si statistiku účasti – je to opravdu tristní a 

má to stále klesající tendenci. Jen pro příklad uvedu, že v roce 2007 se okresního 

kola zúčastnilo 10 družstev mužů a 4 družstva žen…a pominu-li covidové období, 

účast se pohybovala a pohybuje v účasti maximálně 5 až 6 družstev mužů a 3 až 

5 družstev žen. A přitom na registračních listech sportovních oddílů uvádíte ze 

sborů 45 družstev mužů a žen – a kde tedy ti sportovci jsou?  I když jsme v roce 

2014 přistoupili na úpravu pravidel, kdy v soutěži O pohár starostky není 

disciplína běh na 100 m s překážkami a v posledních letech se upustilo i od štafety 

4 x 100 metrů – ani tady není účast týmů uspokojivá. A v kontextu toho, že se 

mnohé sportovní týmy prezentují na různých ligách mě to mrzí o to více, že účast 

na okresní soutěži je mizivá. Čím to je? Neumím posoudit – slýchávám názor, že 

kvůli medaili či jednomu poháru týmu nestojí za to strávit čas na okresní soutěži 

v požárním sportu. Je třeba si uvědomit, že příprava, organizace a samotný 

průběh takové soutěže stojí nejen úsilí a čas, ale také peníze – a je úplně jedno, 

jestli máme připravovat soutěž pro 3 nebo 15 družstev. Přála bych si, aby se to 

v budoucnu „pohlo“ směrem dopředu – teď v říjnu byla ustavena nová odborná 

rada hasičských soutěží a jmenován její vedoucí, přejme si, aby se jim podařilo 

najít způsob, jak přivést na okresní soutěže více týmů nebo uskutečnit nové 

atraktivnější soutěže pro dospělé sportovce z řad mužů a žen. Je ale také potřeba, 



aby i Vy ze sborů jste přišli s nápadem nebo návrhem, jak tuto neutěšenou situaci 

řešit – třeba se v dnešní diskusi i na tohle téma rozpovídáte. 
 

Během uplynulých měsíců všechny odborné rady naplňovaly své plány a 

připravovali nejrůznější akce v podobě nejen soutěží, ale také školení, odborné 

semináře a taktická cvičení. Chtěla bych jim na tomto místě poděkovat a 

vyzdvihnout tradičně velmi úspěšnou radu mládeže pod vedením Honzy Suchého 

a také odbornou radu ochrany obyvatelstva pod vedením Ondry Holečka. Tato 

rada je opravdu a doslova velmi akční a troufám si konstatovat, že nejlepší 

v celém Plzeňském kraji. 
 

Nechci a nemohu zapomenout na ostatní činnost členů rad prevence, represe a 

historie – i tady se mnohé podařilo, ale k řešení je i spoustu problémů. Také náš 

Aktiv Zasloužilých hasičů nezahálí a v letošním roce se naši Zasloužilí hasiči 

zúčastnili společného výletu na zámek Chudenice a před čtrnácti dny se nejen 

oni, ale i mnozí zasloužilí funkcionáři sešli na hezkém setkání, které připravili 

sbory v Heřmanově Huti a Rochlově. Z tohoto místa, bych také ráda vyslala 

pozdravení Zasloužilému hasiči a vedoucímu rady historie panu Láďovi 

Kapitánovi, kterého již téměř půl roku trápí velké zdravotní potíže – přejme mu, 

aby se brzy jeho zdravotní stav zlepšil a on mohl dál a s chutí sobě vlastní 

spolupracovat nejen na poli historie. 
 

Nejen na sborové, okrskové, okresní, ale i krajské a republikové úrovni jste se 

mnozí účastnili mnoha akcí. Ať to bylo spolupořadatelství krajské soutěže hry 

Plamen a Závodu hasičské všestrannosti a brannosti, tak soutěží a memoriálů, 

které pravidelně pořádáte. Zmínila bych se i o velké republikové akci, kterou 

v srpnu byl 6. ročník Pyrocaru v Přibyslavi, kterého se zúčastnilo rekordních cca 

40 tisíc návštěvníků. Dovolte mi říct: „Každá dobrovolná činnost, každý i malý 

úkon jsou pro nás velmi záslužné, většina našich členů nerozlišuje mezi 

soukromím a spolkovou činností, o to větší je mé poděkování Vám všem!!!“ 
 

K hospodaření našeho okresního sdružení je věnován samostatný bod – u 

prezence jste obdrželi výsledovku za 3. čtvrtletí letošního roku. Chtěla bych na 

tomto místě opravdu velmi poděkovat za finanční podporu našeho Plzeňského 

kraje – díky účelové dotaci bylo Vám do sborů a okrsků na základě jednoduché 

žádosti rozděleno 345 tisíc korun.  

Tyto finanční prostředky pomáhají zlepšovat materiálně technickou základnu a 

přispívají ke bezproblémovému zabezpečení Vašich sportovních i ostatních akcí. 

Stejně tak finance pomáhají okresu tak, aby mohl kvalitně zajistit například 



stravování mladých hasičů při hře Plamen, zakoupení překážek nebo technického 

zabezpečení chodu kanceláře. Vážený pane hejtmane – vážení členové 

Zastupitelstva – děkujeme! A věříme, že i v příštím období Vám nebude lhostejná 

činnost dobrovolného hasičského spolku! 
 

A nyní bych Vám ráda řekla pár slov k délce volebního období, o kterém se vedla 

několikaměsíční diskuse. Náš hlavní spolek nechal vypracovat právní stanovisko 

dle současných Stanov SH ČMS, se kterým byli starostové okresů a krajů 

podrobně seznámeni v říjnu na pravidelném jednání v Přibyslavi. Tuto, dá se říct 

problematiku vysvětlil náměstek starostky pan Zdeněk Nytra. Po diskusi a 

následném hlasováním - 69 % přítomných starostů a starostek OSH byla přijata 

varianta A) tzn. 

- Sjednocení volebního období dle řádného termínu VII. Sjezdu SH ČMS v 

roce 2026, tedy konání řádných voleb na všech úrovních v termínu cca 

12/2025–07/2026 

- Umožnit všem zvoleným funkcionářům vykonávat svou funkci v souladu 

s Článkem 5 odstavcem 10 stanov: po dobu 5 let…i po dobu delší než 5 let, 

do zvolení nových funkcionářů a kdykoliv předčasně ukončit svou funkci. 

- To znamená, že byl schválen postup volebních valných hromad v období 

podzim 2025 až leden 2026, následně okresní a krajská shromáždění v roce 

2026 a 7. sjezd SH ČMS se uskuteční v období červenec až prosinec 2026. 

V této souvislosti Vás také informuji, že se připravuje změna našeho hlavního 

předpisu, a to jsou Stanovy. Bylo již uskutečněno několik schůzek a jednání za 

přítomnosti mnoha právních expertů tak, aby byly Stanovy v souladu se všemi 

platnými zákony, a především aby byly srozumitelné každému členu našeho 

spolku.  

Než budou Stanovy zcela připraveny pro schválení sjezdem, bude určitě probíhat 

ještě několik diskusí, kterých se v případě Vašeho zájmu o tuto problematiku 

můžete účastnit. Každý Váš zástupce ve výkonném výboru má k dispozici aktuální 

prezentaci k nové tvorbě Stanov a je na něm, aby Vás o všem podrobněji seznámil 

– na tomto jednání to zkrátka není z časových důvodů dostatečný prostor. 

 

 

 

 

 

 

 



Vážené hasičky a hasiči! 
 

Využívám této příležitosti, abych Vám vysvětlila, proč jste dnes neobdrželi tradiční 

zpravodaj. Při posledních dvou okresních shromážděních, si toho, že dostáváte 

ucelené informace zkrátka nevážilo několik z Vás – mnohé zpravodaje zůstaly po 

odchodu z jednacího sálu na stolech, jako by to vlastně ve sborech nikdo 

nepotřeboval a okresní sdružení to přeci zaplatí, že? Náklad na tisk několika 

desítek zpravodajů se v dnešní době pohybuje od 8 do 10ti tisíc korun – a tyto 

finance určitě umíme využít lépe a efektivněji. Veškeré zprávy, usnesení, zápisy 

z jednání, výsledky ze soutěží a další a další informace jsou k dispozici kdykoliv na 

webových stránkách www.oshps.cz, které jsou pravidelně aktualizovány a 

doplňovány o nejnovější akce nejen Vašich sborů, ale i z úrovně okresu až 

republiky – proto Vám zdvořile doporučuji, sledujte alespoň jedenkrát týdně tyto 

stránky – a určitě budete mít všechny důležité, a především potřebné informace. 

 

Ještě mi prosím dovolte, abych se krátce zmínila o vyúčtování dotací. Chápu a 

vím, že ne každý zvládá ekonomické záležitosti a má ty správné znalosti. Ale – 

pokud si požádáte o dotaci, respektive příspěvek na Vaši činnost, musíte počítat 

s tím, že je třeba dodržovat veškeré účetní náležitosti – vést daňovou evidenci 

(po staru jednoduché účetnictví), že je nutné včas a v termínech dodat na 

kancelář vyúčtování včetně veškerých dokladů, prokazujících Vaše náklady na 

pořizovaný materiál nebo na uskutečnění Vašich akcí. A pokud to neumíte, 

nemáte nikoho, kdo by Vám pomohl – raději o nic nežádejte, je to možná tvrdé, 

ale je o tak. Není v silách účetní kanceláře, ani v mých, abychom Vám vysvětlovali, 

jak se vede účetnictví, co je to výdajový nebo příjmový doklad a podobně. Toto 

jsou extrémy, ale i s těmi se setkáváme. Přitom když dostanete pokyny, jak dotaci 

či příspěvek vyúčtovat, máte tam vše srozumitelně popsáno – ale zdá se, že si to 

někteří ani nepřečtou. Jsme já i paní Špelinová připraveny Vám pomoci a poradit, 

ale ne na poslední chvíli. Mějte to prosím na paměti – celý chod kanceláře 

okresního sdružení není jen o dotacích, ale je spoustu dalších důležitých činností, 

které je třeba zabezpečovat. Kritizovat umí každý, hlavně ten, který toho nikdy 

moc nevykonal a sám se schovává v davu.  

 

Moje dnešní zpráva se chýlí ke konci. Byla trochu jiná, než jste možná zvyklí, ale 

o ostatních činnostech, jak jsem již předeslala, Vás budou informovat vedoucí 

jednotlivých odborných rad. 

http://www.oshps.cz/


Myslím, že jsem Vám svou zprávou předložila několik témat k diskusi a budu ráda, 

pokud se dnes najde představitel či představitelé a vznesou dotaz a co lépe, 

přispějí k možnému řešení problémů, o kterých jsem se zmínila. 

Děkuji Vám všem za Vaši mnohdy obětavou a povětšinou penězi neohodnocenou 

činnost jak při práci s mládeží, tak při veškeré ostatní záslužné práci. Děkuji všem 

členům jednotek dobrovolných hasičů obcí a měst, díky nim je náš spánek i životy 

o něco klidnější, když víme, že za nás dokážou nasadit i život. Bez podpory rodin 

a přátel bychom nikdo tuto činnost vykonávat nemohli, a tak i jim patří náš 

upřímný dík – prosím, předejte moje poděkování opravdu všem!!! 

 

ŽIVOT JE JAKO KNIHA, NĚKTERÉ KAPITOLY JSOU SMUTNÉ, NĚKTERÉ ŠŤASTNÉ A 

JINÉ DOSLOVA VZRUŠUJÍCÍ. 

A POKUD NIKDY NEOTOČÍME STRÁNKU V NAŠICH ŽIVOTECH, TAK SE 

NEDOZVÍME, CO SE BUDE DÍT DÁL. 

Přeji nám všem, abychom na té další stránce, která nás za pár dní po otočení       

31. prosince čeká, našli především pevné zdraví, chuť posouvat naši hasičskou 

práci dál, spokojenost jak v osobních, tak pracovních životech a spoustu klidu, 

důvodů k radosti a úsměvům! 

 

Děkuji za pozornost! 

Alena Foldová, starostka OSH Plzeň-sever 

 

 

 

 

 

  

 


